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INTERNÍ ZÁPIS: IGLO MSCA WG - Updates to the MSCA Work 
Programme 

Datum: 23.4.2024 

Zapsal/a: Lucie Tesařová, junior konzultant pro výzkum 

 

Dne 23. dubna proběhlo další setkání pracovní skupiny MSCA v rámci sítě IGLO. Zástupce z Evropské 

komise GŘ EAC představil změny v rámci pracovního programu Akcí "Marie Skłodowska-Curie". Zároveň 

poskytl informace o změnách v rozpočtu, vzhledem k inflaci v posledních letech napříč zúčastněnými 

státy.  

Změny v pracovním programu 
V úvodu prezentace zmínil zástupce z Evropské komise možnost pozdního přijetí hlavního pracovního 

programu 2025 kvůli novému Kolegiu. Hlavním cílem návrhů pro pracovní program 2023–2025 je 

posoudit vhodnost různých jednotkových příspěvků/paušálních částek MSCA, aby se zajistilo, že 

zůstanou konkurenceschopné, atraktivní a vhodné pro výzkumné pracovníky a instituce (na základě 

inflace a dalších ekonomických indexů). V úvodu pracovního programu bude zahrnut odkaz na program 

EIC stáží pro talenty z oblasti výzkumu a inovací, DORA prohlášení a odkaz na Evropskou chartu pro 

výzkumníky. V rámci všech programů MSCA se také zvyšuje  rozpočet vzhledem k přidružení Velké 

Británie k 1. lednu 2024  

Změny v rámci jednotlivých programů 
Vzhledem ke všem programům MSCA kromě MSCA & Citizens budou přidána enviromentální hlediska 

v souladu se Zelenou chartou MSCA, jako jedno z kritérií, o kterých by měla Komise uvažovat ,,ex-aequo'’ 

a zároveň, aby žadatelé do svých projektů začlenili ekologické postupy. Zároveň bude do tohoto bodu 

zahrnuto ustanovení o financování, ve kterém je cílem zvýšit příspěvek EU a ponechat flexibilitu pro 

koordinaci  změn v průběhu projektu. V rámci Doctoral Networks (DN) je návrh na zahrnutí výzkumných 

pracovníků pod smlouvy s plným sociálním zabezpečením, dále se jedná o změnu přístupu ke společným 

doktorátům pro získání společných, dvojitých nebo vícenásobných titulů uznávaných alespoň v JEDNOM 

(namísto dvou v současnosti) členském státě EU nebo přidružené zemi k programu Horizont Evropa. 

Postdoctoral Fellowships (PF) by měly objasnit částečný úvazek ve fázi odchodu, teď je zatím možný 

tento úvazek jen pro osobní/rodinné důvody. DN/PF/Cofund pro tyto programy se dále navrhuje 

objasnit pravidla ohledně mobility, týkající se země hlavní činnosti (tedy ujasnění země fyzické 

přítomnosti i země zaměstnavatele, pokud se liší).  

V rámci MSCA4Ukraine dojde k doplnění 10 milionů eur v probíhajícím grantu. Dodatečné financování 

grantu MSCA4Ukraine uděleného bez výzvy k předkládání projektových návrhů je odůvodněno potřebou 

rychlé reakce EU na potřeby vysídlených výzkumných pracovníků a pro udržování ukrajinských kapacit v 

oblasti výzkumu a inovací, jakož i specifických odborných znalostí příjemců, kteří úspěšně vytvořili rámec 

pro podporu těchto výzkumných pracovníků. Zařazen byl také nový grant pro dánské předsednictví v 

Radě EU a jejich pořádání Presidency Conference MSCA 2025.  

Dále dojde ke zvýšení příspěvků na bydlení a mobilitu výzkumných pracovníků v rámci DS MSCA a 

postdoktorandských stipendií, doplňkového příspěvku na výměnu zaměstnanců MSCA a příspěvku na 

MSCA COFUND o 18 %. 
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Q: Existoval průzkum z roku 2023, který se zabýval příspěvky na pokrytí nákladů, budou výsledky 

publikovány? 

A: Ano, výsledky budou zaslány i do IGLO MSCA WG. 

Q: Další dotaz se týkal  problému s MSCA projekty, konkrétně, že v některých zemí naráží na to, že není 

tak velký zájem o podávání projektů do MSCA.  

A Žadatelé sami mají výdaje spojené s mobilitou, mobilita samotná je také odrazující pro některé, tedy 

MSCA není pro některé tak lákavá, jako například ERC, kde je navíc daleko větší rozpočet a výzkumníci 

nemusí plnit podmínku mobility.  

Q: Je možné udělat něco pro to, aby se rozpočet navýšil dejme tomu 6x? 

A: To možné není, ale budeme usilovat o minimálně dvakrát vyšší navýšení rozpočtu než máme v 

současnosti. 

Q: Další dotaz se týkal statusu výzkumníka, jakožto zaměstnance. Někteří výzkumníci mají status 

výzkumníka, ale není to přesně popsáno ve smlouvě. 

A: Toto je věc institucí, smlouvy mají obsahovat přesný status zaměstnance, jakožto výzkumníka.  

Q: Zvýšený budget, o kterém jsme se dnes bavili, bude platit pouze pro rok 2025? Nebo bude přiřazen 

napříč lety 2025-2027? 

A: Současné zvýšení rozpočtu bude platit napříč roky 2025–2027. 

 

Další účastníci se shodli na poznámce, která zazněla v souvislosti s porovnáním grantu MSCA a ERC 

Starting grantu. Tvrdí, že ERC Starting grant je pro mladé vědce atraktivnější a že je potřeba zvýšit 

propagaci a podporu využívání MSCA grantů pro mladé výzkumníky. Tento názor vychází nejen z výhod 

mobility, jak bylo zmíněno výše, ale také z většího rozpočtu a vyšší míry autonomie, kterou ERC Starting 

grant poskytuje. 
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